
Dorde Mirkov: 

Zadaci našeg Udruženja su toliko obimni 
i raznovrsni, da je vrlo teško o njima iscrpno 
govoriti, još teže ih sistematski srediti, a naj
teže utvrditi red, kojim treba da se osvaraju. 

Zadaci našeg udruženja 
Izvolite pročitati sve zapisnike, svih sre

skih, pokrajinskih, sad banovinskih i glavnih 
Skupština, i načičete sa malo izuzetaka kilo
metarske programe, zahteve, želje i rezolucije. 

I to se tako stereotipno ponavlja iz go
dine u godinu, valjda za to, da ih svi dobro 
naučimo na pamet. A oni, koji bi bili pozvani 
da ih proučavaju, uplašeni od toliko molbanih 
jektenija, cesto ih i ne pročitaju do kraja. 

Pesnici ne vole ako im se pesme odveč 
cesto recituju. i tvrde, da nema sigurnijeg na
čina za depopularizaciju jedne stvari. 

Nije isključeno da i mi učitelji tako pro
lazimo sa svojim rezolucijama u kojima se 
mnogi refreni stalno ponavljaju. Ja mislim da 
ni širokoj publici neče uvek biti simpatične 
takve dugačke litanije kad ih čita u dnevnim 
listovima. 

A to, što sam ovde naveo, pretpostavljam 
opravdano, da smo svi iskusili i znamo. Ipak, 
iduča skupština, ne pitajuči i ne hajuči za 
sudbu lanjske rezolucije, kao ni za lanjski 
sneg. počinje pesmu iznova. 

Šta da se radi? 
Utvrditi red u izvršenju programa, uzi

mati manje stvari, ali uvek najvažnijih, pa ih 
forsirati sistematski i energično. Iz sveg nago
milonog materijala, svih skupština u jednoj 
godini, selekcionirati za glavnu skupštinu 
bitno i najvažnije. Rezoluciju Udruženja ne
ka sastavlja i sprema Glavni odbor, neka sve 
zahteve temeljno obrazloži i takav predlog 
neka se otštampa kao predlog za rezoluciju 
glavnoj skupštini. 

Šta je pokazala dosadanja praksa? 
Odbori za rezoluciju, birani »ad hoc« daju 

opširne, nesredene i slabo obrazložene rezo
lucije. Obično se članovi trude da svaki unese 
sve želje grupa koje pretstavljaju, i zato u 
rezoluciju ulaze cesto stvari manje opšte pri
rode, katkad i sitnice, i naivnosti. 

Zato mislim, da se rezolucije ne izdaju 
odborima, nego, da, prema unapred sprem
ljenim predlozima Uprava, budu pretresane u 
plenumima. Isto tako i za Glavnu skupštinu. 
To če biti korisnije i bolje, jer če predlog 
imati vremena da čitaju pre Glavne skupštine 
široke mase učitelja. 

Ako je reč o iserpnosti i sistemu, mislim 
da je o našim zadacima i dosta iscrpno, a i 
dosta sistematski govoreno i pisano. 

Ali, kad se tiče reda ostvarenja, njega 
niti je ko temeljno postavio, niti se uopšte 
takvom sistematskom ostvarenju pristupalo. 

Ko ne veruje, neka uzme i pretrese naše 
istaknute programe i želje u ovih 12 godina 
kako postoji naše Udruženje, i neka proveri 
šta se od tog u toku tih 12 godina ostvarilo, 
pa če se uveriti u to. 

Istina, i ti naši programi nisu uvek bili 
savršeni, bivalo je i biva i danas i pogrešnih 
stremljenja, ali, i ono što je bilo dobro, slabo 
se ostvarivalo. 

Zaista, moglo bi iči u poslovicu, da uči
teljstvo, . koje se bori protiv verbalizma u 
školi, praktikuje tu metodu u Udruženju. I 
to ne za jednu ili dve, nego kroz svih 12 go
dina svog opstanka. 



Ovako, kako se do sad praktikovalo, 
predlog za Rezoluciju ubacuje se pred kraj 
Skupštine, kada je obično i interes za slu
šanje opao, čita se »trčečim korakom« i pn
ma se obično »en bloc« sve, osim ako se opo
zicija ne zakači sa opstrukcionom tendencom. 

Inače dolazi obično na kilometarsku re
zoluciju jaš bezbroj dodataka i novih tačaka 
koje pojedini pretstavnici po nalogu svojih 
društava unose. 

Mislim slika koju sam izneo, verna je, i 

krajnje je vreme da oprobamo bolje, efikas
nije metode za realizovanje naših programa. 

Istina, ja sam ovde govorio da treba po
staviti red ostvarenja našeg programa, ali ga 
nišam dao. Ne osečam se ni pozvanim za to. 
Ja sam ubacio predlog za nove načine u ostva
renju našeg programa. Neka o tom svi raz
misle ozbiljno, neka se diskutuje na svim 
Skupštinama, pa če se opštim naporom nači 
bolji, krači i sigurniji putevi ostvarenja viso
kih ciljeva našeg Udruženja. 


